
 نماینده مردم چابهار: 
ساختمان خیابان وزرا، به فرزندان ما 

استرس زیادی وارد می کند 
آرمان ملی: معین الدین سعیدی، نماینده مجلس گفته: 
»هر جا که حساسیت ما نسبت به اختلاس، دو رویی برخی 
مسئولین کمتر شود و به جایش به چند تار موی دختران 

حساس شویم، مطمئن باشید که راه را اشتباه رفته ایم.«
نماینده مردم چابهار در مجلس درخصوص موضوع 
مرگ مهسا امینی، گفته است که »زیبایی حجاب به 
این است  که برخاسته از خواست درونی فرزندان این 
سرزمین باشد، در این صورت ارزشش به مراتب بیشتر 
خواهد بود. تعدادی از نمایندگان خواستار پیگیری این 
موضوع شده اند اما خدا کند که این بار جنس پیگیری ها 
به گونه ای باشد که واقعا مردم نتایجش را احساس کنند 
نه اینکه صرفا زمان از دست برود و حساسیت ها کمتر 
شود.«معین الدین سعیدی، عنوان کرده: »بنده قبل از 
این فاجعه هم نظر صریح خود را نسبت به برخوردهای 
گشت ارشاد بیان کرده بودم. آقای رئیسی اعلام کرده 
بودند که گشت ارشاد مسئولان و مدیران را راه می اندازیم 
اما به جای آن متأسفانه شاهد چنین فجایعی هستیم..« 
او ادامه داده: »همه می دانیم که وقتی خلخال از پای زن 
یهودی کشیده شد، امام علی)ع( فرمودند که اگر مسلمانی 
از فرط غیرت بمیرد، رواست. حال ما که ادعای پیروی از 
حیدر کرار داریم، چنین برخوردهایی را چگونه می توان 
توجیه کرد. فارغ از اینکه این دختر ایران در چه شرایطی 
جان عزیز خود را از دست داده و آیا واقعا خدایی نکرده 
برخوردی خارج از اتفاقاتی که ذکر شده است، رخ داده 
باشد یا نه، خود گشت ارشاد و مراجعه به ساختمان خیابان 
وزرا، به فرزندان ما استرس زیادی را وارد می کند و برای 
دختری که هیچوقت تصوری از پاسگاه، کلانتری و دادگاه 
نداشته است، می تواند بار روانی بسیاری را ایجاد کند. تا 
کی باید شاهد چنین اتفاقاتی باشیم؟«سعیدی ضمن 
بیان این نکته که نیروی انتظامی، فارغ از اینکه برخورد 
فیزیکی با مهسا امینی صورت گرفته است یا نه، باید 
پاسخگو باشد و این موضوع به صورت ویژه پیگیری شود، 
تاکید کرده: »این پیگیری نباید از جنس پیگیری های 
گذشته که وزیر به معاون خود و معاون وزیر هم به 
معاون خودش اعلام می کند و به جایی نمی رسد، باشد. 
بلکه این بار، یک بار برای همیشه موضوع گشت ارشاد 
باید تعیین و تکلیف شود.«این نماینده مجلس افزوده: 
»واقعا عایدی و خروجی این گشت ارشاد تاکنون چه بوده 
است؟ سری به خیایان های اقصی نقاط کشور بزنید، آیا 
توانسته ایم موضوعی مثل حجاب را که جزو آموزه های 
زیبای شرع است، با روش های این چنینی تبیین کنیم 
یا خیر؟ معتقدم که بیشتر با این روش ها فاصله ایجاد 
کرده ایم. از طرفی این همه نهاد فرهنگی و تریبون های 
مذهبی وجود دارد که باید پاسخ دهند که در این سال ها 
در راستای تبیین حجاب عملا چه کرده اند؟«سعیدی 
همچنین درخصوص پیگیری های خود برای این پرونده، 
گفته: »بنده مکاتبه ای داشته ام و پیگیری  ها را داریم انجام 
می دهیم. همان طور که اطلاع دارید مجلس در تعطیلات 
است و )فردا( سه شنبه که جلسه اول است، انشاا... حتما 
این موضوع را پیگیری خواهیم کرد. کمااینکه تعدادی از 
نمایندگان هم خواستار پیگیری این موضوع شده اند و 
رئیس محترم مجلس هم کمیسیون شوراها و امور داخلی 
را جهت پیگیری این موضوع مامور کرده اند. اما خدا کند 
که این بار جنس پیگیری ها به گونه ای باشد که واقعا مردم 
نتایجش را احساس کنند نه اینکه صرفا زمان از دست برود 

و حساسیت ها کمتر شود.«

 آرمان ملی: روز گذشته، دانشجویان دانشگاه 
تهران، در اعتراض به فوت مهسا امینی و رویکرد 
گشت ارشاد، با در دست داشتن پلاکاردهایی 
اعتراضی، شعار »زن، زندگی، آزادی« سر دادند. 
این شعار در روز شنبه در مراسم تشییع پیکر 
ژینا درکردستان سرداده شده بود؛ مردمی که 
پس از مراسم خاکسپاری مهسا امینی در مقابل 
فرمانداری سقز تجمع کردند. واکنش ها به خبر 
درگذشت مهسا)ژینا( امینی دختر 22 ساله 
اهل سقز که توسط ماموران گشت ارشاد تهران 
در محل متروی حقانی دستگیر شد و بعد از دو 
ساعت که در اختیار این نیروها بود، دچار مرگ 
مغزی شد، همچنان ادامه دارد. روز گذشته 
اولین روزی بود که پس از تعطیلات اربعین، 
روزنامه های کشور روی دکه آمدند و واکنش های 
آنها به خبر درگذشت مهسا تا حدی می توانست 
قابل توجه باشد از این نظر که رسانه های نزدیک 
به دولت یک نوع واکنش از خود نشان داده 
بودند و رسانه های غیردولتی)البته در ظاهر(، 
نوع دیگری. هرچند که روزنامه ها و رسانه های 
چاپی دیگر مثل سال های پیش)مراد سال های 
دوران اصلاحات( حرف اول را نمی زنند و حالا 
هر شهروند با یک تلفن همراه همه وقایع را در 
هرکجای ایران اتفاق بیفتد گزارش می کند. اما 
این روزنامه ها به تریبون هایی بدل شدند تا هر 
دو جناح نظراتشان را درباره حادثه رخ داده بیان 
کنند با اینکه اظهار نظرهای صریح مختص به 
رسانه های نزدیک به دولت و حاکمیت بود و 
رسانه های مقابل دست به نوشتار گزارش های 
توصیفی با رعایت همه خطوط قرمز زده بودند. 
رسانه های نزدیک به دولت، هم نظیر برخی 
مسئولینی که ذکرشان رفت، در مواضعی مشابه 
نسبت به درگذشت مهسا امینی، سعی کردند 
درگذشت او را اتفاقی عادی توصیف کنند و 
بزرگ جلوه دادن آن را کار عناصر ضدانقلاب 
بدانند. کیهان، گفته: »در شرایطی که ماجرای 
بیهوشی و نهایتاً فوت تاثرانگیز مهسا امینی 
هنگام حضور در یکی از مراکز پلیس، بازار دروغ 
پردازی و شایعه  سازی های ضد انقلاب و برخی 
در داخل را داغ کرده بود انتشار تصاویر این 
حادثه یک بار دیگر رسوایی این فرصت طلبان 
را رقم زد.« مراد از تصاویر، همان فیلم های 
دوربین مداربسته پلیس امنیت اخلاقی تهران 
بزرگ است که از صدا و سیما پخش شد. کیهان 
با لحن خاص همیشگی خود، پرداختن همراه 
با قضاوت های نادرست و پیش از روشن شدن 
اصل ماجرا از سوی برخی چهره های سیاسی 
را بیش از آنکه رنگ و بوی دلسوزی داشته 
باشد بیشتر نوعی عقده گشایی و فرصت طلبی 
برای هجمه علیه نظام می داند و می پرسد »این 
اشک تمساح باورپذیر است؟« روزنامه ایران هم 
مرگ مهسا امینی را تنها یک »اتفاق« توصیف 
کرده است که به نوشته این روزنامه در کارنامه 
پلیس شبیه ندارد. روز گذشته پس از اینکه تا 
حدی واکنش های تند فروکش کرده بود، برخی 

مسئولان و نماینده های مجلس هم زبان به 
سخن گشودند تا بگویند که اتفاقی عادی بوده 
است. از آن طرف برخی زنان با سابقه در جریان 
انقلاب اسلامی و البته نزدیک به دولت اصلاحات 

آمدند و گفتند که با حجاب اجباری مخالفند. 
    گشت ارشاد هزاران نفر را می برد، یک 

نفر هم در این بین فوت کرده!
یک نماینده مجلس، گفته: گشت ارشاد 
هزاران نفر را می برد، یک نفر هم در این بین فوت 
کرده. حسین جلالی در واکنش به مرگ مهسا 
امینی با بیان اینکه اتفاق خاصی نیفتاده، از لفظ 
هزاران نفر برای زنان و دختران بازداشتی توسط 
گشت ارشاد استفاده کرده. مساله ای که خود 
جای مداقه است. این بدان معناست که آنچه 
مسئولان از آن تحت عنوان پوشش نامناسب یاد 
می کنند تا حدی شیوع و گستردگی پیدا کرده 
که هزاران نفر را بازداشت می کنند و تازه این 
افرادی هستند که بازداشت می شوند. عده بسیار 
دیگری هم گرفتار گشت ارشاد نمی شوند. این 
به چه معناست؟ آیا سیاست هایی که مسئولین 
برای اجبار زنان و دختران به پوششی که مد 
نظرآن هاست تا به حال جواب داده که روزانه 
شمار زیادی را بازداشت می کنند؟ آیا نباید 
در قوانینی مربوط به پوشش زنان و دختران 
و نحوه مواجهه با آن تجدید نظر کرد. آقای 
جلالی با اشاره به هدایت آن هزاران نفری که 
گفته بود برای ارشاد و هدایت توسط گشت 
ارشاد به خیابان وزرا و بی اهمیت جلوه دادن 
فوت یک نفر از آن ها، گفته است که »نمی شود 
که بی قانونی باشد. وقتی قانونی در نظر گرفته 
می شود باید اجرا شود و نیروی انتظامی هم 
قانون را اجرا کرده است.«جلالی رئیس دفتر 
.. مصباح یزدی هم بوده با بیان  . سابق آیت ا
اینکه مهسا بیمار بوده که فوت کرده است، 
توضیح داده: »یک فرد ممکن است کسالت 
داشته باشد و پشت فرمان خودرو سکته کند، 
یک فرد هم ممکن است در کلاس ارشاد سکته 
کند.«او سراغ ویروس کرونا رفته و این ویروس 
را با آنچه از آن تحت عنوان پدیده بدحجابی یاد 
می کند، مقایسه کرده و گفته: »وقتی ویروسی 
مثل کرونا می آید همه جا قرنطینه می شود، از 
این رو وقتی پدیده بدحجابی را به عنوان یک 
ویروس ناپسند در جامعه می بینید، برای دفع 
این ویروس چه کار می کنید؟ به خاطر فوت 
یک نفر که قانون را زیر سوال نمی برند.«عضو 
کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی از 
این قضیه هم اظهار ناراحتی کرده که فوت مهسا 
امینی باعث شده دستاوردهای اربعین و پیروزی 
شانگهای تحت الشعاع قرار بگیرند. امسال، 
مراسم اربعین حسینی)چهلم امام سوم شیعیان( 
در شرایط خاص سیاسی عراق، برای ایرانیان با 
حوادث چندان خوشایندی همراه نبود. شمار 
بسیاری با کمبود امکانات و حتی آب آشامیدنی 
در عراق مواجه شده بودند و گرمازدگی و حتی 
مرگ ناشی از آن جزو کمترین تلفات بود. شمار 

زائران جانباخته ایرانی در عراق طبق آخرین 
آمار سازمان حج و زیارت ۹۳ نفر از ابتدای 
پیاده روی اربعین تا روز جمعه 2۵ شهریورماه 
بوده.  طرف ایرانی مقصر را بی برنامگی طرف 
عراقی دانست. بحث دستاوردهای نشست 
شانگهای هم هنوز که در محافل سیاسی مورد 
کنکاش است، بحثی پرحاشیه است. برخی 
از کارشناسان به درگیربودن کشورهای عضو 
سازمان همکاری های شانگهای با مشکلات 
بسیار زیاد در کشورهای خودشان خبر می دهند 
و می گویند اصولا نمی توان انتظار دستاورد 
زیادی را از پیوستن ایران به این سازمان داشت.  

  آیا مرگ مهسا یک بیدارباش است؟
زمانی که واکنش های مردمی نسبت به نحوه 
پوشش زنان و دختران بیشتر می شود،  فیلم های 
بیشتری از برخورد گشت ارشاد با آنچه پدیده 
بدحجابی می خواند، بیشتر می شود و خود 
مسئولین هم به اعداد و ارقام بالایی در مورد 
بازداشت شدگان توسط گشت ارشاد اشاره 
می کنند، چه نوع برخوردی می شود با مساله 
نوع و نحوه پوشش زنان و دختران ایرانی داشت؟ 
برخی بازنگری در قانون را طرح و برخی به 
برخوردهای فرهنگی و فرهنگ سازی در اصل 
حجاب اشاره می کنند. معصومه ابتکار، معاون 
سابق ریاست جمهوری در امور زنان و خانواده، 
معتقد است که »واقعا روش های گشت ارشاد و 
برخورد های توام با ترس، ارعاب، هیچ کمکی به 
بحث حجاب نمی کند و عوارض آن بسیار بیشتر 
از فواید آن است. این رویه نه تنها فایده ای ندارد 
بلکه برای جوانان احساس نا امنی و دلسردی 
دارد و امیدوارم این اتفاق)مرگ مهسا امینی( یک 
بیدارباش برای افرادی باشد که بر استمرار این 
رویه اصرار دارند.«خانم ابتکار به بحث ورود زنان 
به ورزشگاه ها، اشاره می کند و می گوید: »دولت 
اختیار چندانی نداشت و گروه های فشار نقش 
داشتند، در موضوع گشت ارشاد هم اینگونه بود. 
به ما می گفتند غرب گرا و به دنبال ترویج مفاسد 
و لاابالی گری هستید. به راحتی اتهام می زدند و 
متهم می کردند که این رفتار ها و مخالفت شما 
باعث تضعیف ارزش ها در جامعه شده و دل 
مومنین را آزرده می کند.«این مقام مسئول در 
حوزه زنان در دولت قبل، در خصوص گشت 
ارشاد گفته »راهش این است که گشت ارشاد 
متوقف شود و از راه های ارعاب استفاده نکنیم 
و به جای آن رویه های تشویقی را به کار ببریم. 
بارها گفته ام یکی از روش های ایجابی در بحث 
حجاب این است که هیچ اجباری برای حجاب در 
جاهایی که همه خانم هستند، نباشد.«معصومه 
ابتکار معاون سابق رئیس جمهور با اشاره به اینکه 
خود معتقد به حجاب است، گفت: »من با حجاب 
اجباری مخالفم. نباید مردم را با زور باحجاب 
کنیم.« خانم ابتکار در واکنش به انتشار تصاویر 
دوربین مداربسته از حضور مهسا امینی در پلیس 
امنیت اخلاقی هم گفته: »مسائل زیادی هست 

که در فیلم مشخص نیست.«

9اجتماعی سال پنجم
شماره   1374

دوشنبه 
1401 .06 .28
22صفر19/1444سپتامبر 2022

a r m a n m e l i . i r

         88760176                

نـگـره

مردم نگران نباشند

احمر  هلال  جمعیت  رئیس   
گفت: منتظر پایداری حال بیماران 
و مصدومان ایرانی در عراق هستیم؛ 
هر زمان شرایط مساعد شد، همه 
افرادی که در مراکز درمانی عراق 
بستری هستند را به کشور منتقل 
می کنیم. پیرحسین کولیوند روز 
یکشنبه با اعلام این خبر با اشاره به 
اینکه هنوز ۷۰۰ هزار زائر ایرانی در 
عراق حضور دارند و بیشتر تراکم در 
شهرهای نجف و کربلا است،  گفت: 
همچنان مراجعه به درمانگاه ها و 
بیمارستان های هلال احمر ایران در 
این دو شهر زیاد است، اما درمانگاه 
هلال احمر در مسیر نجف تا کربلا 
جمع شده است. او با بیان اینکه مردم 
هیچ نگرانی درباره انتقال بیماران 
و مصدومان ایرانی به خاک کشور 
نداشته باشند، افزود: با وجودی که 
هلال احمر وظیفه ای در این بخش 
ندارد و وظیفه اصلی با شرکت های 
بیمه است، اما در صورت نیاز از 
تمام امکاناتش همچون آمبولانس، 
اتوبوس آمبولانس، و... بیماران ایرانی 

را به کشور منتقل می کند. 

 علت درگذشت مهسا امینی را 
به مراجع قضائی اعلام می کنیم

سازمان پزشکی قانونی در اطلاعیه ای 
تأکید کرد: بلافاصله پس از مشخص شدن 
نتیجه آزمایش های تخصصی انجام شده، 
گزارش خود از علت فوت خانم مهسا امینی 
را به مراجع قضائی اعلام خواهد کرد. متن 
این اطلاعیه به شرح زیر است: »به اطلاع 
می رساند اداره کل پزشکی قانونی استان 
تهران بلافاصله پس از دستور دادستان 
محترم تهران جهت رسیدگی ویژه این 
پرونده نسبت به اعزام همکاران مجرب این 
سازمان و معاینه دقیق ایشان در بیمارستان 
اقدام نمود که در حین فرایند تشکیل 
درگذشت  خبر  تخصصی،  کمیسیون 
وی واصل شد. به محض اطلاع از وقوع 
فوت متوفیه و در پی دستور مقام محترم 
قضائی با تشکیل یک تیم مجرب از کادر 
متخصصان پزشکی قانونی، پس از انتقال 
پیکر فوت شده به سالن تشریح مرکز 
تشخیصی و آزمایشگاهی استان تهران، 
نسبت به معاینه ظاهری و کالبدگشایی 
پیکر متوفیه اقدام شد. در رسیدگی به 
این پرونده بررسی دقیق و کاملی در 
معاینه و کالبدگشایی صورت گرفت و 
تمامی معیارها و شاخص های تعیین علت 
فوت، معاینه ظاهری و اعضای داخلی بدن 
انجام و نمونه های لازم از بافت ها و اعضای 
داخلی بدن برداشته و به آزمایشگاه های 
تخصصی ارسال شد تا به مجرد حصول 
نتایج آزمایش های ارسالی و با در نظر گرفتن 
نتایج معاینات و کالبدگشایی انجام شده، 
مندرجات پرونده بیمارستانی و سوابق 
پزشکی نامبرده و همچنین اخذ نظریه 
تخصصی رشته های مورد نظر در قالب 
کمیسیون پزشکی ویژه ای که به دستور 
دادستان محترم در اداره کل پزشکی قانونی 
استان تهران تشکیل شده است، متعاقباً 
نسبت به تعیین علت فوت اقدام و نتیجه به 

مقام محترم قضائی ارسال شود.«

کلاس اولی ها ۳0 و ۳1 شهریور 
مدرسه می روند

محمد مهدی کاظمی، معاون آموزش 
متوسطه وزارت آموزش و پرورش درباره 
بازگشایی مدارس اعلام کرد: امسال در روز 
دوم مهر زنگ آغاز سال تحصیلی و زنگ 
ایثار و مقاومت در مدارس زده می شود.  
مهر امسال بعد از 2۵ ماه تعطیلی مدارس 
سراسر کشور بازگشایی خواهند شد. 
دانش آموزان کلاس اولی در روز ۳۰ و 
۳۱ شهریور ماه برای شرکت در »جشن 
شکوفه ها« به مدرسه خواهند رفت. او 
افزود: امسال ۹۰۰ هزار فرهنگی و ۱۶ 
میلیون و سی هزار دانش آموز در مدارس 
حضور پیدا می کنند. که از این تعداد ۴۹ 
درصد دختران و ۵۱ درصد پسران هستند. 
کاظمی ضمن توصیه به دانش آموزان 
متوسطه برای تزریق دز یادآور و تکمیل 
واکسیناسیون اظهارکرد: در خرداد ماه 
سالجاری بیش از ۸۵ درصد دانش آموزان 
بالای ۱2 سال دز دوم واکسن خود را 

دریافت کرده بودند .

  »شاد« تا پایان سال رایگان است
وزیر آموزش و پرورش ضمن تاکید بر 
اینکه شبکه شاد نباید تعطیل شود گفت: 
بچه های ما باید در این زیست بوم هم حضور 
داشته باشند. باید فرزندانمان را متناسب 
با زمان تربیت کنیم. یوسف نوری درباره 
جایگاه و چگونگی استفاده از شبکه شاد 
در سال تحصیلی جدید اظهار کرد: شاد، 
شبکه منحصربه فردی است. راه اندازی 
شاد، کار خوبی بود به گونه ای که می توان 
آن را در سطح جهانی هم معرفی کرده و به 
نمایش گذاشت. او افزود: شبکه ای که بتواند 
روزانه ۱۱ میلیون نفر را پذیرا باشد، شبکه ای 
گسترده و قدرتمند است و این آمار بالایی 
است و گاهی پهنای باند بالاتری نسبت 
به پیام رسان های معروف دنیا را به خود 

اختصاص می داد.  

تغییر ساعت  اجرای طرح ترافیک 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران 
بزرگ با بیان اینکه طرح جدید ترافیک 
تهران با افزایش یک ساعته نسبت به 
گذشته اجرا خواهد شد، گفت: از این طرح 
بازخوردگیری می شود و اگر لازم باشد 
تغییرات بعدی در اجرای طرح ترافیک بر 
اساس بازخوردها اعمال خواهد شد. سردار 
محمد حسین حمیدی، گفت: با تصویب 
شورای ترافیک شهر تهران، ساعت اجرای 
طرح ترافیک از اول مهر تغییر کرده و از 
۶:۳۰ صبح تا ۱۸ خواهد بود. ما روی ساعت 
و محدوده طرح جدید ترافیک اتفاق نظر 
داشتیم و آن را تصویب کردیم و فعلا نیز 
برنامه ای برای ایجاد تغییرات در ساعت 
اجرای طرح ترافیک نداریم. او گفت: تنها 
تغییر صورت گرفته نسبت به تابستان 
این است که زمان اتمام طرح ترافیک از 
ساعت پنج به شش عصر رسیده است. 
این درحالی است که در گذشته و پیش 
از پاندمی کرونا ساعت اجرای این طرح تا 

هفت عصر بود.  

 زنگ خطر»قاچاق پزشک« 
به اسم مهاجرت

رئیس کل سازمان نظام پزشکی 
ضمن ابراز نگرانی از شیب منحنی 
مهاجرت پزشکان، در عین حال 
اخباری مبنی بر »افزایش وثیقه 
خروج از کشور دانشجویان پزشکی 
به بهانه جلوگیری از مهاجرت« را رد 
و تاکید کرد: بحث مهاجرت پزشکان 
را دردمندانه اعلام می کنیم تا جلوی 
حداقل ضرر را هم بگیریم، اما برخی 
سوءاستفاده کرده و می خواهند فضا 
را طوری جلوه دهند که گویی همه 
دارند می روند؛ در حالی که اینطور 
نیست و تعداد زیادی از پزشکان به 
دلیل تعهدی که دارند و به عشق 
خدمت به مردم، با همه شرایط 
در کنار مردم می مانند و خدمت 
می کنند. محمد رئیس زاده درباره 
برخی اخبار مبنی بر افزایش وثیقه 
خروج از کشور دانشجویان پزشکی 
مهاجرت  پدیده  با  مقابله  برای 
پزشکان، گفت: اصلا این ذهنیت 
که وثیقه خروج از کشور دانشجویان 
پزشکی را افزایش دادند تا از مهاجرت 
وجود  کنند،  جلوگیری  پزشکان 
ندارد. ما در این باره با وزارت بهداشت 
صحبت کردیم و اعلام شد که اصلا 
چنین مبنا و منظوری نبوده است، 
بلکه وثایق را طبق قانون به روز کردند. 
افزایش وثایق اصلا منظوری برای 
مقابله با مهاجرت پزشکان نداشته 
است و اصلا و قطعا چنین راهبردی 
موثر نخواهد بود و مسئولان هم دنبال 

چنین راهبردی نیستند. 

پیشنهاد علی مطهری 

 علی مطهری در واکنش به فوت 
مهسا امینی، دختر 22 ساله سقزی 
که در بازداشت گشت ارشاد دچار 
مرگ مغزی شد، نوشت: »از طرف 
سازمان نظام پزشکی یک هیات 
بی طرف تعیین شود تا روشن کند 
علت مرگ چه بوده است.«او با انتشار 
توئیتی، گفت: »فرض کنیم هیچ 
ضرب و شتمی بر مهسا امینی نبوده 
و صرف ترس و نگرانی باعث سکته او 
شده است. چرا شما به عنوان ناهی 
از منکر این روانشناسی را نداشتید 
که ترس و نگرانی او را درک کنید و 
همه را به یک چوب می رانید؟ پس 
صلاحیت نهی از منکر را نداشته اید.«

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

واکنش ها به مرگ مهسا  امینی در مقر پلیس

جدال رسانه ای پایان ندارد 
  آیا آنطور که رسانه های نزدیک به دولت می گویند، مرگ مهسا امینی »یک اتفاق ساده« است یا به گفته رسانه های غیر 

حکومتی، اشتباه مرگباری که ممکن است تکرار شود؟

 آرمان ملی: رئیس سازمان نظام پرستاری 
با بیان اینکه متأسفانه زمینه های جذب و 
ماندگاری پرستاران در کشور فراهم نشده است، 
از مهاجرت بالای پرستاران ایرانی خبر داد. 
محمد میرزابیگی،  رئیس سازمان نظام پرستاری 
کشور در مورد مهاجرت پرستاران اظهار کرد: 
روزانه ۵ تا ۶ پرستار و ماهانه بین ۱۰۰ تا ۱۵۰ 
پرستار به خارج از کشور مهاجرت می کنند که 
این مسأله برای کشور جای نگرانی دارد. او افزود: 
اگر پرستاری طرح یا سربازی خود را گذرانده 
باشد، هیچ مانعی برای رفتن ها آن ها نیست. 
زمینه ای هم برای جذب یا ماندگاری آن ها در 
ایران وجود ندارد. مقصد این پرستاران گوناگون 
است، از کشورهای اطراف مانند قزاقستان، 
کشورهای حاشیه خلیج فارس و اربیل کردستان 
عراق تا کشورهای اروپایی و آمریکایی مقصد 
پرستاران ایرانی است. رئیس سازمان نظام 
پرستاری بیان کرد: بسیاری از کشورهای جهان 
حضور پرستاران ایران به دلیل دانش و توانایی 

بالای آن ها استقبال می کنند. او همچنین در 
مورد آسیب های شغلی پرستاران نیز اظهار 
کرد: در دانشگاه های علوم پزشکی کشور دفتر 
رسیدگی به حوادث شغلی وجود دارد و وزارت 
بهداشت دفتر سلامت محیط کار وجود دارد. 
حوادث شغلی و فرسودگی شغلی به صورت 
همزمان برای پرستاران وجود دارد. پرستاری 
که به صورت همزمان در سه جا کار می کند؛ 
پرستارانی که در بخش کرونا بودند یا پرستارانی 
که در بخش سرطان خدمت ارائه می دهند اینها 
در معرض فرسودگی شغلی هستند یا پرستارانی 
که در بخش شیمی درمانی کار می کنند یا در 
اتاق عمل، گازهای بیهوشی را استفاده می کنند 
در معرض گازهای سمی بوده و ممکن است 
حوادثی برای آن ها به وجود بیاید به همین دلیل 
باید از این پرستارها حمایت کرد. او ادامه داد: در 
قانون ارتقا و بهره وری  بندی آورده شده است تا 
محدودیت مشاغل سخت و زیان آور برای همه 
پرستاران برداشته شود. پرستاری شغل سخت 

و زیان آوری بوده، چرا که این آسیب ها را دارد. 
ما قانون ارتقا و بهره وری را داریم و از آن سو هم 
حق سختی کار به او داده می شود. میرزابیگی 
بیان کرد: از آن سو پرستاری ممکن است، دچار 
دیسک کمر یا آرتروز گردن شود که معمولا در 
سنین بالا برای پرستاران به وجود می آید، این 
دسته از پرستارها وقتی درخواستی داشته باشند 
در کمیته های مربوط به حوادث و فرسودگی های 
شغلی مورد بررسی قرار گرفته و احتمال دارد 
امتیازهایی شامل بازنشستگی زودهنگام یا 
تغییر شغل برای آن ها به وجود  آید.او یادآور شد: 
رسیدگی به حوادث شغلی که برای پرستاران به 
وجود می آید در همین مسیر دادگاه ها و هیات 
انتظامی، بدوی، تجدید نظر و عالی انجام می شود 
که در آن ها نماینده پزشکی قانونی، سازمان 
نظام پرستاری و سازمان نظام پزشکی در آن ها 
حضور دارد و معمولا تا امروز آرای خوبی در مورد 
پرستارانی که با این گونه حوادث روبه رو بوده اند، 

صادر شده و حقی از کسی ضایع نشده است. 

رئیس سازمان نظام پرستاری خبر داد:  
روزانه۵تا۶پرستارایرانیمهاجرتمیکنند

 شهرداری
 آبپاش هایی که چمن ها و درختان کنار اتوبان ها را آبیاری می کنند 
عموما درست تنظیم نشده است و باعث می شود که آب به طور ناگهانی 
داخل ماشین و صورت راننده پاشیده شود که در حین حرکت خیلی 
خطرناک است و این امر باعث تصادف می شود از شهرداری ها تقاضا 

داریم که نسبت به این موضوع رسیدگی کنند. 
یک شهروند از تهران 

پیام های صوتی
مزاحمت پیامک های تبلیغاتی کم بود حالا پیام های ضبط شده 
تلفنی هم اضافه شده، چرا شماره تلفن شخص را حریم خصوصی آن در 
نظر نمی گیرند و به شماره های شخصی افراد زنگ می زنند و پیام های 

صوتی می گذارند چه کسی این شماره ها را به آنها می دهد. 
احدی از قائم شهر

گرانی میوه
واقعا گرانی صیفی جات باعث شده است که اکثر خانواده ها از 
خرید آن امتناع کنند. در حال حاضر هر کیلو سیب زمینی به کیلویی 
۱۶ هزارتومان رسیده است پیاز به کیلویی ۱۰ هزار تومان, خیار به 
کیلویی2۵ هزار تومان رسیده است میوه ها که دیگر بماند که چه 
قیمت های سرسام آوری دارند. یک کارگر چطور می تواند هم کرایه 
خانه، اقساط ماهیانه، خرج و مخارج دانش آموزان و خورد و خوراک 

خود را با این حقوق بدهد. 
محسنی از تهران

ناباروری و بیمه
این همه برای ناباروری که می گویند مراجعه کنید هزینه های آن 
به صورت رایگان و یا با بیمه انجام می شود، من مراجعه کردم به یک 
مرکز نازایی که هزینه های خیلی بالایی درخواست کردند که هیچ کدام 
شامل حال بیمه نمی شود. مسئولان باید به فکر اشخاصی که این مشکل 

را دارند باشند تا بتوانند با هزینه های کم این مشکلات را رفع کنند. 
یک شهروند از تهران


